[bookmark: _Toc201308617][bookmark: _Toc201308820][bookmark: _Toc201316122][bookmark: _Toc201319253][bookmark: _Toc201350168][bookmark: _Toc203448612]الملخص:
[bookmark: _Toc201350169][bookmark: _Toc203448613]تهدف هذه الدراسة إلى استكشاف فعالية توظيف البرمجة الديناميكية في تحليل شبكات الأعمال ضمن سياق المشاريع الإنشائية، وذلك من خلال تطبيقها على مشروع بناء مجمع مدرسي ابتدائي يتضمن أنشطة متداخلة ومتقطعة. تم بناء شبكة مغلقة للأنشطة بعد تقسيمها إلى 28 نشاطًا، مع اعتماد خوارزميتي الحل الأمامي والخلفي لتحليل التسلسل الزمني والربط المنطقي بين الأنشطة. توصل التحليل إلى تحديد المسار الحرج للمشروع، والذي يتكون من 8 أنشطة حرجة، كما تم حساب دالة العائد لكل مرحلة ونشاط، وقدرت المدة الزمنية الكلية لإنجاز المشروع بـ 46 أسبوعًا.
[bookmark: _Toc201350170][bookmark: _Toc203448614]كشفت النتائج أن التعامل مع الأنشطة المتقطعة والمستأنفة كأنشطة مستقلة ضمن نموذج البرمجة الديناميكية يؤدي إلى تحسين فعّال في تنظيم وتخطيط الأعمال، ويسهم في تشكيل شبكة مترابطة تسمح باتخاذ قرارات أكثر دقة وواقعية فيما يخص ترتيب وتوقيت تنفيذ الأنشطة. وقد أظهرت الدراسة توافقًا واضحًا مع دراسات سابقة أكدت دور النماذج الرياضية التحليلية، كأداة استراتيجية في دعم القرار الزمني وتحسين جودة إدارة المشاريع الإنشائية المعقدة.
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Summary: 
This study aims to explore the effectiveness of applying dynamic programming in the analysis of work networks within construction projects, through a case study of building a primary school complex involving overlapping and intermittent activities. A closed network of activities was developed, comprising 28 distinct activities after segmentation. Forward and backward recursion algorithms were applied to analyze the logical sequencing and scheduling of tasks. The critical path of the project was identified, consisting of 8 critical activities, and the return function was calculated for each phase and activity. The total project duration was estimated at 46 weeks.
The findings reveal that treating intermittent and resumed activities as independent units within a dynamic programming model significantly enhances the organization and planning of complex projects. It enables the construction of a closed, interconnected network that supports more accurate and realistic decisions regarding the order and timing of task execution. The study’s results align with previous research that emphasized the value of analytical mathematical models as strategic tools for improving time-based decision-making and enhancing the management of complex construction projects.


